
صعود تورم ایتالیا

تورم ســالانه ایتالیا در ماه نوامبر، از ۰.۹ درصد به ۱.۴ درصد افزایش یافت.به گزارش 
ایســنا، اداره ملی آمار ایتالیا )ISTAT( در گزارش اولیه خود اعلام کرد که نرخ تورم 
سالانه این کشور در ماه نوامبر به ۱.۴ درصد رسیده که نسبت به رقم ۰.۹ درصد ثبت 
شــده در ماه اکتبر افزایش یافته است.اداره ملی آمار ایتالیا در مورد رقم ماهانه افزود: 
نرخ تورم ماهانه ایتالیا بدون تغییر بود.افزایش تورم ناشی از قیمت های تنظیم شــده 
انرژی اســت که ســالانه ۷.۵ درصد صعود کرد و از ۳.۹ درصد در ماه اکتبر، در کنار 
کاهش تورم در قیمت های غیرقابل تنظیم انرژی افزایش یافت.هزینه های مواد غذایی 
نیز افزایش یافت و قیمت مواد غذایی فرآوری شده ۲.۴ درصد و مواد غذایی فرآوری 
نشــده ۴.۱ درصد صعود کرد. تورم اصلی که انرژی و مواد غذایی فرآوری نشــده را 
در بر نمی گیرد، به ۱.۹ درصد افزایش یافت.بیزنس گزارش کرد، شــاخص هماهنگ 
قیمت های مصرف کننده )HICP( نیز الگوی مشــابهی را نشان داد و رشد سالانه ۱.۶ 

درصدی را در مقایسه با یک درصد در ماه اکتبر ثبت کرد.

همتی:

برای آیفون هایی که قبلا وارد شده 
تمهیدات لازم را انجام می دهیم

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: در زمینه 
آیفون هایی که قبلا وارد کشور شده است نیز 
تمهیدات لازم را انجام خواهیم داد.به گزارش 
ایســنا، عبدالناصر همتی گفت: با توجه به 
با ریجســتری آیفون های  موافقت دولــت 
بالای ســری ۱۳، در زمینه آیفون هایی که 
در دست مردم است و قبلا وارد کشور شده 
نیز، تمهیــدی خواهیم کرد.وی گفت: طبق 
برآوردهــا حــدود یک میلیــون از این نوع 
گوشی ها دســت مردم اســت و جزو دارایی 
مردم قلمداد می شود که عملا بلا استفاده شده است. بنابراین، بایستی تمهیدی برای 

استفاده از این گوشی ها بشود.

در چهل و یکمین جلســه حراج ســکه طلا در مرکز مبادله ایران، هفت هزار و 
۴۱۸ قطعه انواع ســکه طلا به برندگان حراج اختصاص یافت.به گزارش ایســنا، 
امروز شــنبه ۱۰ آذرماه ۱۴۰۳، چهل و یکمین جلســه حراج سکه طلا در مرکز 
مبادله ایران برگزار شــد و با تخصیص هفت هزار و ۴۱۸ قطعه انواع سکه طلا به 
برنــدگان حراج، به پایان رسید. در این حراج، از مجموع چهار هزار و ۶۵۵ قطعه 
تمام سکه ثبت سفارش شده، دو هزار و ۲۳۸ قطعه با میانگین قیمت ۵۰ میلیون 
و ۹۹ هزار تومان به متقاضیان تخصیص داده شد.همچنین، از مجموع دو هزار و 
۳۷۶ قطعه نیم ســکه ثبت سفارش شده، یک هزار و ۲۰ قطعه با میانگین قیمت 

۲۶ میلیون و ۱۷۷ هزار تومان به متقاضیان، اختصاص یافت.
در بخش حراج ربع ســکه نیز، ۱۰ هزار و ۱۲۴ قطعه ربع ســکه ثبت ســفارش 
شــد که چهــار هزار و ۱۶۰ قطعه بــا میانگین قیمت ۱۶ میلیــون و ۳۶۰ هزار 
تومان تخصیص داده شــد. لازم به ذکر اســت، ربع سکه های عرضه شده در این 
حراج ضرب ۱۴۰۳ اســت.تخصیص بیش از ۵۲۰ هزار سکه طلا، طی ۴۱ حراج 
براین اســاس، از زمان آغاز اولین جلسه حراج ســکه طلا در مرکز مبادله ایران 
در تاریخ ۱۳ اســفند مــاه ۱۴۰۲، تا امروز و طی چهل و یک جلســه حراج،  از 
طریق ســامانه معاملات ســکه طلای مرکز مبادله ایران، در مجموع ۵۲۱ هزار و 
۹۳۱ قطعه انواع ســکه طلا به متقاضیان تخصیص داده شده که سهم ربع سکه 
از این حجم تخصیص ۲۸۳ هزار و ۳۴۵ قطعه، نیم ســکه ۹۰ هزار و ۳۳۵ قطعه 

و تمام ســکه ۱۴۸ هزار و ۲۳۱ قطعه است.زمان بندی تحویل سکه طبق اعلام 
مرکز مبادله ایران، متقاضیان جهت دریافت ســکه، باید به جدول زمانی تحویل 
ســکه توجه داشــته باشــند. زمان تحویل بدون هزینه انبارداری سکه طلا، در 
بازه زمانی ۲۰ الی ۲۷ آذرماه اســت؛ طی این دوره فقط هزینه تحویل از سوی 
شــعب بانک عامل دریافت و هزینه تحویل به ازای هر سکه برای کل دوره، ۳۰ 

هزار تومان است.
اشــخاصی که طی بازه زمانی ۲۸ آذرماه الی پنجم دی ماه برای دریافت ســکه 
اقــدام کنند، علاوه بر هزینه تحویل، باید هزینه انبــارداری نیز پرداخت کنند. 
هزینه انبارداری ســکه طلا ۵۰ هزار تومان در هر روز به ازای هر ســکه خواهد 
بود و به شــعبه بانک عامل پرداخت می شود؛ این هزینه شامل روزهای تعطیل 
نیز می شــود.در صورتی که اشخاص در بازه زمانی تحویل سکه اقدام به دریافت 
ســکه نکنند، معامله فســخ و پس از اعلام بانک عامل وجه معامله پس از کسر 
کارمزد خرید و ســایر هزینه هــای عملیاتی به کیف پــول خریدار عودت داده 
می شــود؛ در صورت انفســاخ معامله بــه دلیل عدم مراجعه خریدار به شــعبه 
انتخاب شده در سامانه جهت دریافت سکه طلا در مهلت مقرر، خریدار به مدت 
۱۸۰ روز از ثبت هرگونه سفارش خرید در سامانه منع می شود.گفتنی است؛ از 
روز چهارشنبه ۱۴ آذرماه سال جاری در چهل و سومین جلسه حراج سکه طلا 
در مرکز مبادله ایران، عرضه تمام ســکه بهار آزادی ضرب ۱۴۰۳ آغاز می شود

قیمت گذاری دستوری و تورم 
موجب توقف پروژه های ملی 

مسکن می شود
عضو هیئت مدیره انجمن انبوه ســازان مســکن گفت: روند ساخت در برخی از 
پروژه هــای نهضت ملی به دلیــل وجود تورم و قیمت های دســتوری کند پیش 
می رود یا رو به متوقف شــدن است.حســن محتشــم عضو هیئت مدیره انجمن 
انبوه سازان مســکن در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه فرایند پروژه نهضت 
ملی مســکن دارد به سرنوشت مسکن مهر دچار می شود، گفت: دولت نمی تواند 
خود را قانع کند تا از تصدی گری در حوزه مســکن خارج شود، بر همین اساس 
تا زمانی که دخالت های دولت در بازار مســکن تداوم داشــته باشد، نباید انتظار 
بهبــود و رونق در این بازار داشــته باشیم.وی با اشــاره به قیمــت هر متر مربع 
واحدهای نهضت ملی مسکن، افزود: قیمتساخت حدود ۸ میلیون تومان است که 
با تعدیل سازمان برنامه و بودجه به ۱۱ میلیون تومان هم می رسد، اما این هزینه 
غیرمفید اســت و متقاضیان باید برخی از هزینه ها را جداگانه پرداخت کنند؛ در 

مجموع هزینه مفید ســاخت یک متر مربع واحد نهضت ملی مسکن حدود ۱۸ 
میلیون تومان است.محتشــم ادامه داد: طبق وعده رئیس جمهور شهید دولت 
سیزدهم، بنا بود تا ســالانه یک میلیون واحد نهضت ملی مســکن ســاخته و 
در بازار شــود، اما با توجه به آمــار و روند بازار در حال حاضر زیر ۱۰۰ هزار 
واحــد هم تحویل متقاضیان نشــده و روند ســاخت در بــرخی از پروژه های 
نهضــت ملی به دلیل وجود تورم و قیمت های دســتوری کند پیش می رود یا 
رو به متوقف شــدن اســت. با توجه به این شرایط اگر وزارت راه و شهرسازی 
بــا انبوه ســازان مذاکره نکند و از ظرفیــت این صنعت ســاختمانی بهره مند 
نشــود، قطعاً نباید تحول چشــمگیری در تولید مســکن انتظار داشته باشد.

عضو هیئت مدیره انجمن انبوه ســازان مسکن تصریح کرد: اولویت وزارت راه 
و شهرســازی تأمین مسکن دهک های یک تا سه اســت، بنابراین این قشر از 
جامعه امکانات اقتصادی ضعیفی دارند و از ســوی دیگر نیز مجلس بودجه ای 
برای این حوزه تعیین نشــده است، بر همین اســاس آورده متقاضیان و وام 
بانکی پاســخگوی قیمت تمام شــده ســاخت واحدهای مســکونی نیست. به 
عنوان مثال ســاخت یک واحــد ۷۵ متری نهضت ملی مســکن برای مصرف 
کننده بالای یــک میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان هزینه دارد که از این مقدار 
برآورد شــده را ۵۵۰ میلیون تومان تســهیلات بانکی تأمین می کند و مابقی 

هزینه را باید متقاضی متحمل شــود.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: منطقی نیست اتباع خارجی و دفاتر سیاسی کشورهای خارجی در ایران از یارانه و انرژی ارزان قیمت بهره ببرند
به گزارش خبرگزاری مهر، علی خضریان در تشریح پیشنهاد اصلاحی خود بر لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ در خصوص اصلاح تعرفه نمایندگی ها و دفاتر سیاسی کشورهای 
خارجی در ایران اظهار کرد: یارانه انرژی در دوران ناترازی انرژی و ناترازی در قیمت تمام شده و قیمت عرضه بر اساس سیاست های حمایتی از شهروندان ایرانی است و 
منطقی به نظر نمی رسد که اتباع خارجی و دفاتر سیاسی کشورهای خارجی از این یارانه و انرژی ارزان قیمت بهره ببرند.نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر 
و پردیس افزود: در راستای اصلاح این روند پیشنهادی را در کمیسیون انرژی مجلس مطرح کردم که با موافقت اکثریت اعضای این کمیسیون، مقرر شد برای اصلاح 

روند فعلی در صحن مجلس و در جریان بررسی لایحه بودجه، این مصوبه به رأی گذاشته شود.

www.sobh-eqtesad.ir

پیشنهاد اصلاح تعرفه انرژی اتباع خارجی و دفاتر سیاسی کشورهای خارجی در ایران

info@sobh-eqtesad.ir

زنگ هشدار منابع آب 
زیرزمینی به صدا درآمد

طبق آخرین آمار اعلام شــده، مصرف سالانه آب شرب در کشور به بیش از ۹ 
میلیارد متر مکعب رسیده است. از این مقدار، حدود ۵.۷ میلیارد مترمکعب از 
منابع آب زیرزمینی تأمین می شود. این آمار حاکی از وابستگی بالای کشور به 
منابع زیرزمینی برای تأمین نیازهای شرب است.به گزارش ایسنا، طبق آخرین 
آمار موجود از وضعیت منابع آبی ایران تا آبان ۱۴۰۳، میزان ذخایر آبی کشور 
همچنان در وضعیت بحرانی قرار دارد. گزارش ها نشــان می دهند که ورودی 
آب به ســدهای کشور به طور کلی کاهش یافته است و میزان پرشدگی سدها 
به ویژه در حوضه های مرکزی و شرقی همچنان پایین تر از میانگین بلندمدت 
اســت.در سال آبی ۱۴۰۳-۱۴۰۴، میزان بارندگی در بسیاری از مناطق کمتر 
از حد نرمال بوده که تأثیر مستقیم بر منابع آبی سطحی و زیرزمینی گذاشته 
است. بیش از ۶۰ درصد از آب شرب کشور از منابع زیرزمینی تأمین می شود 
و برداشــت بی رویه از این منابع باعث افت شدید آبخوان ها شده است.در این 
بین آب شــرب در ۱۸ استان کشور بیش از ۶۰ درصد و در ۹ استان بیش از 
۸۰ درصد به منابع آب زیرزمینی متکی است. این آمار نشان دهنده فشار قابل 
توجه بر این منابع و ضرورت مدیریت پایدار آنهاســت.علی پوراحمد - رئیس 
حوضه آبریز فلات مرکزی و شرقی شرکت مدیریت منابع آب ایران بر اجرای 
کامل طرح احیا و تعادل بخشی منابع آب تأکید کرده و از معاونین برنامه ریزی 
به عنوان نقش آفرینان کلیدی در مدیریت منابع آب یاد کرده است.وی خواستار 
تدوین و تصویب طرح های جامع تأمین آب شــرب شــهرها و روستاها شد و 
افزود که برنامه ریزی به معنای تفکر پیشــگیرانه و حرکت به ســمت شرایط 
مطلوب اســت.وی همچنین به اهمیت اســتفاده از قوانین موجود، از جمله 
قانون برنامه هفتم پیشرفت، اشاره کرد و پیشنهاد داد که کارگروه های استانی 
سازگاری با کم آبی با ریاست اســتانداران فعال تر شوند. این اقدام می تواند به 
کاهش ناترازی منابع و مصارف آب کمک کند.اقدامات مدیریتی مانند پر کردن 
چاه های غیرمجاز و تشکیل کارگروه های سازگاری با کم آبی در برخی استان ها 
آغاز شــده، اما نیاز به برنامه ریزی های دقیق تر و هماهنگی بین دســتگاه های 
مختلف برای مقابله با این چالش ضروری اســت.افزایش مصرف آب شرب و 
وابستگی شدید به منابع زیرزمینی، نیازمند تغییرات اساسی در سیاست گذاری 
و برنامه ریزی منابع آب اســت. اجرای طرح های احیا و تعادل بخشی، همراه با 
همکاری دستگاه های ذی ربط و استفاده از ظرفیت های قانونی، می تواند مسیر 
مدیریت پایدار آب در کشور را هموار کند. همچنین، توجه ویژه به چالش های 

خاص استان ها مانند یزد، برای ارائه راهکارهای محلی ضروری است.

هوشمندسازی؛ راه حل عبور از 
ناترازی انرژی

به گفته مســئولان هوشمندسازی 
در صنایع، راه حل عبور از ناترازی ها 
به ویژه ناتــرازی انرژی به شــمار 
می رود و اگــر داده هــا بــه صورت 
واحد جمع آوری شــود، می توان در 
ایــن زمینه، با فراهم کردن بســتر 
ســامانه هوشــمند، نقش مهمی را 
در حل معضــل ناترازی ایفا کرد.به 
در  ایســنا، هوشمندسازی  گزارش 
دنیای امروز به مســئله ای مهم برای بهبود کیفیت زندگی و رضایت شهروندان 
تبدیل شده است و این تغییرات می تواند نقش موثری در کاهش مصرف انرژی، 
صرفه جویی در زمان و افزایش امنیت داشــته باشــد.  تأثیر بر بهره وری انرژی 
از جمله مواردی اســت که  می توان به عنوان مهم ترین مزیت هوشمندســازی 
به آن اشــاره کرد چراکه در یک سیستم هوشــمند تمامی اطلاعات ورودی و 
خروجی دســتگاه های برقی و الکترونیکی ضبط می شوند. شهروندان می توانند 
این اطلاعات را تحلیل  و با اســتفاده از آن ها ۱۰ تا ۳۰ درصد در مصرف انرژی 
خانه خــود صرفه جویی کنند؛ مزیتی که با قــرار گرفتن مان در عصر گرمایش 
جهانی می تواند یک راه حل پایدار باشد.  ناترازی انرژی مسئله ای است که اخیرا 
با مطرح شــدن آن بیش از گذشته بر لزوم توجه بر هوشمندسازی و استفاده از 
ظرفیت های موجود تأکید شده است. برخی ریشه اصلی ناترازی انرژی در کشور 
را تنظیم گری این بازار توسط نهادهای دولتی می دانند که نظام توزیع انرژی را 
هم به عهده دارند و کارشناسان راه حل ناترازی انرژی را در ایجاد بازار رقابتی و 
نظام تنظیم گری مستقل می دانند. با این حال با توجه به شروع خاموشی های 
برنامه ریزی شده از ۲۰ آبان، هر کدام از سازمان ها از جمله وزارت ارتباطات به 
نوعی برای عبور از شرایط پیش آمده راه حل هایی را ارائه کردند.  لزوم تشکیل 
زیست بوم هوشمندســازی انرژی  سید ستار هاشمی- وزیرارتباطات و فناوری 
اطلاعات- معتقد است که هوشمندســازی در صنایع راه حل عبور از ناترازی ها 
به ویژه ناترازی انرژی به شــمار می رود و وزارت ارتباطات در دولت چهاردهم 
موضوع هوشمندســازی انرژی را به طور جدی دنبال می کند.  هاشمی تشکیل 
زیست بوم هوشمندســازی انرژی به عنوان یکی از راهکارهای علمی و فناورانه 
برای خروج از شــرایط کنونی عنوان کرده و توضیح داد که در این زمینه وزارت 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات به صورت جــدی ورود کرده و برنامه هایی را در 
دســتور کار قرار داده اســت.  بر این اساس می توان گفت که یکی از موضوعات 
کلیدی در بحث ناترازی انرژی موضوع مدیریت پیک مصرف است. در هیچ جای 
دنیا به اندازه پیک مصرف، برای تولید سرمایه گذاری نمی شود چراکه این منابع 
در زمان غیر پیک بلااستفاده باقیمانده و هدر می رود. بنابراین مدیریت هوشمند 
مصــرف و کاهش فاصله پیک و میانگین مصرف راهکاری اســت که می توان با 
اســتفاده از ابزارهای هوشمند به آن دست یافت.در این باره محمدمحسن صدر 
- معاون وزیر ارتباطات و رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران هم گفته است 
که بر اســاس قواعد هوشمندسازی، موضوع اصلی، طراحی مجدد و ارتقاء حوزه 
فناوری اطلاعات در زیست بوم انرژی است، یعنی همان مدیریت ناترازی انرژی 
که کشور با آن دســت به گریبان است؛ این مهم شامل مدیریت بهینه مصرف 
انرژی، مدیریت یارانه ها و یکپارچه سازی اطلاعات می شود.به گفته وی اگر بتوان 
داده هــا را به صورت واحــد جمع آوری کرد، وزارت ارتباطــات می تواند در این 
زمینه، با فراهم کردن بستر این سامانه هوشمند، نقش مهمی را در رفع معضل 
ناترازی ایفا کند و برای حل این مســائل نیاز به سرمایه گذاری است و اگر بتوان 
جلوی هدررفت گرفته شود، می توان بخش عمده ای از هزینه های سرمایه گذاری 
را کاهش داد.به اعتقاد کارشناســان، با توجه به اینکه دولت متولی رفع ناترازی 
انرژی بوده، لازم است که اقدام هایی جدی برای مدیریت بهتر منابع انرژی انجام 
شــود چراکه همکاری میان دولت، مجلس و بخش خصوصی می تواند به ایجاد 

راهکارهای مؤثر برای حل مشکلات ناترازی انرژی کمک کند.

گزیده خبر

برخی  با  را  نوشته شده  بودجه  که  متشکرم  نمایندگان  از  پزشکیان: 
پذیرفتند اشکالات 

کدام کشورها رمزارزهای 
دیجیتال را به رسمیت شناختند؟

هوشمندسازی معدن و صنایع معدنی نهایی 
می شود

بیت کوین به ســمت ۱۰۰ هزار دلاری شــدن حرکت می کند و برخی از کشــورها در حال بررسی ذخیره 
اســتراتژیک و ملی از ارزهای دیجیتال پیشرو هســتند.به گزارش ایسنا، برخی از کشورها در حال بررسی 
ذخیره ملی بیت کوین در بحبوحه رشد تاریخی بازار هستند که بزرگترین ارز دیجیتال جهان را در هفته های 
اخیر به اوج جدیدی رســانده است.دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب ایالات متحده و متحدانش بارها از 
لایحه  ارزهای دیجیتال حمایت کرده اند. مقامات دولتی در برزیل نیز قوانینی را برای تحقق این امکان ارائه 

و سیاستمداران در لهستان و روسیه ایده اضافه کردن ارز دیجیتال به ترازنامه کشورهای.....

آغاز عرضه سکه ضرب ۱۴۰۳ از 
چهارشنبه

رمزارزهای دیجیتال در روسیه مشمول 
مالیات شد

حضور هیات دانش بنیان ایران در رویداد فناوری 
اطلاعات ایران و روسیه ۲۰۲۴
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گزیده خبر

عراقچی: دیپلماسی بدون میدان 
ناتوان است

وزیــر امور خارجه گفت: دیپلماسی راه کم هزینه تــر و کم خطرتری برای رسیدن به 
اهداف است اما واقعیت این است که دیپلماسی بدون مؤلفه های قدرت و بدون میدان 
ناتوان اســت.به گزارش خبرنگار مهر، سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه در آئین 
بزرگداشت روز نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران در مرکز همایش های بین 
المللی خلیج فارس با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران در هفتم آذر طی سخنانی اظهار داشت: حضور در این جمع در شرایط 
ملتهب منطقه ای و جهانی و مشــاهده اقتدار و شادابی و قدرت نیروهای مسلح که با 
ســاخت ناوهای پیشــرفته امنیت را برای ما به ارمغان آورده آرامش بخش است.وی 
افزود: دیپلماسی راه کم هزینه تر و کم خطرتری برای رسیدن به اهداف است اما واقعیت 
این است که دیپلماسی بدون مؤلفه های قدرت نا توان است و دیپلماسی بدون میدان 
ناتوان اســت و این دو با همراهی هم اســت که اهداف را محقق می کنند. من همواره 
به عنوان یک دیپلمات تاکید کرده ام که مفتخر به اقتدار در میدان و نیروهای مسلح 
هستم.وزیر امور خارجه گفت: در این روزها که تهدیدات به اوج خود بود همه مشاهده 
کردند که چگونه نیروهای مســلح در کنار دیپلماسی از کشور دفاع کردند و نیروهای 
مسلح ما با آمادگی خود هرگونه توطئه علیه کشور را نا امٌید کردند.عراقچی با اشاره به 
اقدامات تروریستی تکفیری در منطقه گفت: امروز بر همگان ثابت شد که تکفیری ها 
در کنار حامیان خود مانند آمریکا و رژیم صهیونیســتی به دنبال نا امن کردن منطقه 
هستند و چگونه آمریکا و رژیم صهیونیستی در یک خط حرکت می کنند. اما قاطعانه 
اعلام می کنیم که گروه های تروریستی و حامیان آنها راه به جایی نخواهند برد و شاهد 

شکست آنها خواهیم بود.

توسعه دیپلماسی دریایی یکی از 
راهبردهای اصلی نیروهای دریایی 

است

فرمانده نیروی دریایی ارتش گفت: توسعه دیپلماسی دریایی یکی از راهبردهای اصلی 
و وظایف نیروهای دریایی در ســطح جهان است.به گزارش خبرنگار مهر، امیر دریادار 
شهرام ایرانی فرمانده نیروی دریایی ارتش در آئین بزرگداشت روز نیروی دریایی ارتش 
که در مرکز همایش های خلیج فارس برگزار شد با گرامیداشت سالروز نیروی دریایی 
ارتش گفت: روز هفتم آذر روزی برای بزرگداشــت رشادت ها و حماسه آفرینی شهدا 
و جانبازان نیروی دریایی ارتش اســت.وی افزود: در تاریخ هر کشوری روزهایی وجود 
دارند که موجب افتخار ملت است و هفتم آذر روز افتخار آفرینی نیروی دریایی ارتش 
اســت و از این بابت بر خود می بالیم. در زمانی که رژیم بعث عراق قصد داشت تهران 
را یک هفته ای اشغال کند، این شهدا بودند که به میدان آمدند و مانع آنها شدند. در 
عرصه دریایی نیروی دریایی ملت توانست تنها ۶۷ روز بعد از آغاز جنگ طومار نیروی 
دریایی ارتش بعث را در هم بپیچد. فرمانده نیروی دریایی ارتش با اشاره به نبرد نابرابر 
ارتش آمریکا و ایران در خلیج فارس و شــهادت کارکنان ناو پیکان و سهند و جوشن 
در این نبرد، گفت: خداوند را شاکریم که به برکت خون شهدا چهار دهه شکوهمند را 
پشت سر گذاشته و انواع ناو، زیر دریایی و تجهیزات به دست جوانان ما ساخته می شود.

امیر ایرانی توسعه دیپلماسی دریایی را یکی از راهبردهای اصلی و وظایف نیروی های 
دریایی در ســطح جهان دانست و گفت: به عنوان عضو آیونز رزمایش مرکب دریایی 
را در مهرماه برگزار کرده و در حوزه توسعه دریایی بازدید از کشورهای مختلف را در 
دســتور کار داریم.وی افزود: ما تمام توان خود را به کار خواهیم بســت تا با الگو قرار 
دادن بیانه گام دوم انقلاب اسلامی توسعه دریامحور را تحقق بخشیم و نظم و امنیت را 
برای ملت ایران به ارمغان آوریم. فرمانده نیروی دریایی ارتش دریا را زمینه ساز صلح و 
دوستی دانست و گفت: دریا زمینه ارتباط کشورها را فراهم کرده و ما به عنوان نیروی 
دریایی راهبردی ارتش با همکاری ســایر هم رزمانمان در نیروهای مســلح جمهوری 

اسلامی ایران، پیام آور صلح و دوستی برای کشورهای دوست و هم پیمان هستیم.

رئیــس جمهور خطاب به نماینــدگان مجلس گفت: از رئیــس محترم مجلس و 
شــما نمایندگان تشــکر می کنم که بودجه نوشــته شــده را با اشکالاتی که در 
ذهنتان بود پذیرفتید.به گزارش خبرنگار مهر، مســعود پزشــکیان رئیس جمهور 
که به مناســبت روز مجلس در صحن علنی مجلس شورای اسلامی حضور یافت، 
ضمن ایراد ســخنانی، اظهار کرد: روز مجلس را بــه نمایندگان تبریک می گویم 
و یــاد و خاطره مدرس قهرمان آزادی و اســتقلال مردانگی را که الگوی مردم 
مداری بود را که در باورها خواهد ماند گرامی می دارم.وی با اشــاره به جلســه 
۳ ســاعته ای که با نمایندگان مجلس برگزار کرد، افزود: فرصتی بود که مســائل 
را مطــرح کردیم. مجلس و ما مصمم هســتیم که بــا همدیگر در خدمت مردم 
کشــورمان باشیــم. تلاش خواهیم کرد تا مســائل مختلفی را کــه با آن مواجه 
هســتیم با همدلی و با همفکری و همراهی از پیــش رو برداریم.رئیس جمهور 
بــا طرح این موضوع که تلاش می کنیم با وفاق و وحــدت به عنوان یک میثاق 
میــان خودمان عمل کنیم، گفــت: اطمینان دارم اگر ما بتوانیم بــا همدیگر با 

وحدت عمل کنیم، هیچ مشــکلی در مملکت وجود نخواهد داشت که ما نتوانیم 
آن مشــکل را حل کنیــم. در دنیا برای تمام مشــکلات موجود صدها و هزاران 
راه حــل تجربه وجــود دارد، اگر ما با هــم باشیم و بر اســاس تجربه و علم و 
کارشــناسی مدیریت حرکت بکنیم به امید خدا می توانیم دغدغه هایی که مردم 
دارند را رفع کنیم.پزشــکیان تکیه بر تجربه و علم را برای حل مســائل کشــور 
موجب ارتقا باور و ایمان مردم جامعه به انقلاب و نظام دانســت و افزود: امروز 
فرصــتی بود که با رئیس مجلــس صحبت کردم، در این ۱۰۰ و ۱۲۰ روزی که 
دولــت روی کار آمده ابتــدا تلاش کردیم تا کابینــه ای را روی کار بیاوریم که 
وفاق در آن دیده شــود، ســعی کردیم به دور از جناح و دســته و گروه از همه 
سلایق و نگاه هــا با در نظر گرفتــن توانمندی ها اســتفاده کنیم.رئیس جمهور 
ضمــن تشــکر از مجلس بیــان کــرد: در کل دوران مجلس بی ســابقه بود که 
کمــک کرد تا همه اعضای دولت رأی بیاورند، این نشــان از همدلی و همراهی 
شــما نمایندگان مجلس داشــت و برای ما قوت قلبی بود کــه بتوانیم بقیه راه 

را بــا کمک شــما همچنان ادامه دهیم. من در این رابطه از همه شــما عزیزان 
تشکر می کنم.پزشــکیان با اشاره به گلایه مندی پرســتاران در ادامه سخنانش 
عنوان کرد: شــما می دانید که پرســتاران مشــکلاتی داشــتند،؛ باید مشکلات 
گندم کاران و بازنشســتگان را نیز حل می کردیم، پاداش ها و همسان ســازی ها، 
مشــکلاتی بود که باید آنها را حل می کردیــم. تلاش کردیم به موقع بودجه را 
ارائــه دهیم.وی ضمن تشــکر مجــدد از نمایندگان مجلــس در همراهی و کار 
کارشــناسی نســبت به لایحه بودجه، افزود: از همراهی شما قدردانی می کنم، 
از رئیــس محترم مجلس و شــما نمایندگان تشــکر می کنم که بودجه نوشــته 
شــده را با اشــکالاتی که در ذهنتان بود پذیرفتید، امیــدوارم در روند بررسی 
بودجــه، اشــکالات آن تا جایی که از دســتمان بــر بیاید به صــورت عملیاتی 
برطرف شــود.رئیس جمهور در بخشی از ســخنانش گفت: امیدوارم دســت به 
دســت هــم دهیم و این ناترازی ها به مشــکلاتی که در کشــور بــا آنها مواجه 
هســتیم را حل کنیم. ایــن مگر با کمک شــما، مردم و روحانیــت امکان پذیر 
نیســت. نیاز ما به کمک شــما برای همراهی خیلی بیش از این قدمی است که 
تاکنون برداشــته شده است. امیدوارم با کمک شــما بتوانیم برای ناترازی های 
موجــود در کشــور راه چاره پیدا کنیم. راه چاره وجــود دارد؛ فقط باید به یک 
هم زبانی و زبان مشــترک برسیم.پزشکیان با طرح مسائل خارجی در این بخش 
از ســخنانش به اصلاح روابط با همســایگان اشــاره کرد و افزود: تلاش کردیم 
بــا همســایگانمان گفتگو کنیم و در این گفتگوها نگاه و سیاســت های خودمان 
را مطــرح کردیم و به هیچ وجه در پی گســترش جنگ و خونریزی نیســتیم. 
کســانی که در این منطقــه و در دنیا جنگ و خونریزی را گســترش می دهند 
همان آدم هایی هســتند که ادعای صلح، حقوق بشــر و انســانیت می کنند.وی 
گفــت: برای من به عنوان یک انســان فــارغ از اینکه رئیس جمهوری کشــور 
شــدم، تصور اینکه کشوری قدرتی را داشته باشــد که با علم و تکنولوژی بمب 
را بر ســر کودکان و زنان بیمارســتان ها و مدارس فرو بریــزد، غیر قابل تصور 
اســت. در همین جنگ بیش از ۱۰ هزار کودک معصوم را به شــهادت رساندند، 
دنیایی که در آن زندگی می کنیم نظاره گر این جنایت ها اســت و این شرم آور 
اســت.رئیس جمهور اظهار کــرد: آنهایی که دم از حقوق بشــر می زنند و به ما 
ایراد می گیرند، ســوال اینجاســت آیا آنها حق دارند به ما بگویند حقوق بشــر 
را مراعــات می کنیــم یا نه، شــما می جنگید با زن و بچه ها چــه کار دارید؟ با 
بیمارســتان و دانشــگاه چه کار دارید؟ با کسی که می خواهــد بجنگد بجنگید. 
این ها حتی مرد نیســتند و بویی از انسانیت نبردند.پزشکیان فجایع رخ داده در 
منطقه را به پشــتوانه آمریکا و کشــورهای اروپایی دانست و ادامه داد: ما هیچ 
وقت در رابطه با کشــوری به تمامیت ارضی آن طمع نداشتیم و نخواهیم داشت 
معتقدیم کشــورهای منطقه می توانند مشکلات خودشان را با گفتگو حل کنند، 
نیــازی به حضور بیگانگان در منطقه نیســت.وی تاکید کــرد: امیدوارم بتوانیم 
در ارتباط با کشــورهای منطقه برداشــت های غلطی که از یکدیگر داشــتیم را 
بــا گفتگو حل کنیم در حال حاضر در رابطه بــا منطقه در وضعیت بهتری قرار 
داریم، بــرای اولین بار بود که همه کشــورهای منطقه تجاوزهای اســرائیل به 
کشــور ایران را محکوم کردند. از کشــورهای همســایه بــرای روندی که اتفاق 
افتــاد تشــکر می کنیم.رئیس جمهور اظهار امیدواری کرد: کشــورهای اسلامی 
برای مشــکلی که در ســوریه به وجود آمده اســت مداخله کنند و اجازه ندهند 
که مجدد آمریکا و اســرائیل این وضعیت ســو اســتفاده کنند. امیدوارم بتوانیم 
با همدیگر مشــکلاتی که در کشــور وجود دارد را با قدرت و با کارشناسی حل 

کنیم و خداوند کمک کند ما شــرمنده مردم عزیز کشــورمان نشویم.

رئیس انجمن وابســتگان نظامی ســفارتخانه های خارجی در ایران، نیروی دریایی 
جمهوری اسلامی ایران را یکی از بزرگترین نیرو های دریایی در منطقه برشــمرد 
و گفــت : نیروی دریایی ایــران به شــکل غیرقابل انکاری در حــال تقویت خود 
اســت.به گزارش ایســنا، پیتر روزنبرگ صبح امروز در مراســم بزرگداشــت روز 
نیــروی دریایی ارتش ، بیان کرد: از طــرف همتایان خود در ایران از فرمانده 
نیروی دریایی به خاطر دعوت در این مراســم قــدردانی می کنم. ما به عنوان 
وابســتگان نظــامی   فرصت را داریــم تا به نیروی دریایی ارتــش که وظیفه 
تامیــن امنیــت در خلیج فــارس و دریای عمــان را بر عهــده دارد، تبریک 

بگوییم.وی ادامــه داد: ما از توانمندی بالای نیــروی دریایی ارتش ایران که 
بسیار پیشــرفته و براســاس توان داخلی اســت، اطلاع داریم. این نیرو یکی 
از بزرگتریــن نیروی دریایی در منطقه اســت.روزنبرگ افزود: امروز مســائل 
سیــاسی و امنیتی منطقه ای و بین المللی پیچیده و ســریع اســت و نیروی 
دریــایی ایران به شــکل غیرقابل انــکاری در حال تقویت خود اســت. خلیج 
فــارس، تنگه هرمز، دریای عمــان و اقیانوس هند نه فقط بــرای ایران، بلکه 
برای جامعه جهانی برای انتقال کالاهای تجاری  اهمیت دارد. در این شــرایط 

من دیپلمــاسی را بهترین سلاح جهانی می دانیم.

قالیباف: رابطه دولت و مجلس پایدار و 
هماهنگ است

رئیس مجلس گفت: رابطه دولت و مجلس پایدار و هماهنگ است و بدون همدلی و همکاری 
دولت و مجلس هم افزایی به وجود نمی آید و این هم افزایی باید به نفع ذی نفع نهایی یعنی مردم 
باشد.پبه گزارش خبرنگار مهر، محمدباقر قالیباف در جلسه علنی و غیررسمی مشترک دولت 
و مجلس گفت: از صبح بیش از سه ساعت درباره مسائل اقتصادی صحبت کردیم.وی اظهار 
کرد: من در این ۴ سال و اندی که در مجلس بودم، باید بگویم این جلسه مشترک مجلس 
و دولت یکی از جلسات کم نظیر بین مجلس و دولت و درباره مسائل اقتصادی کشور بود. 
در ایــن نشست تاکید کردیم که از مشکلات اقتصادی مردم گره گشایی شود.رئیس مجلس 
شورای اسلامی تصریح کرد: در این جلسه بحث شد که باید در برابر تورم از مردم حمایت 
کنیم. حل مشکل مسکن هم مورد بحث بود. درباره حوزه انرژی هم بحث و تبادل نظر شد 
و باید اصلاح در میزان مصرف شود و باید از هدر رفت انرژی جلوگیری شود.قالیباف گفت: 
ان شاءالله از عصر امروز وارد بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ در صحن علنی مجلس می شویم .وی 
خاطرنشان کرد: رابطه دولت و مجلس پایدار و هماهنگ است و بدون همدلی و همکاری دولت 
و مجلس هم افزایی به وجود نمی آید و این هم افزایی باید به نفع ذی نفع نهایی یعنی مردم باشد

سفیر کشورمان در سوریه گفت: ایالات متحده به دنبال اعمال فشار امنیتی بر دولت دمشق در استان های جنوبی نیز است.به گزارش 
خبرگزاری مهر، »حسین اکبری« سفیر کشورمان در سوریه اظهار داشت: تجهیزات پیشرفته تروریست ها حاکی از وجود ارتباط و 
پشتیبانی کشورهای اروپایی و سایرین است.وی گفت: هدف انتقام از سوریه به دلیل حمایت این کشور از محور مقاومت و حزب الله 

است.اکبری افزود: ایالات متحده به دنبال اعمال فشار امنیتی بر دولت دمشق در استان های جنوبی نیز است.

امور  وزیر  تسلیم  را  خود  استوارنامه  رونوشت  ترکمنستان  جدید  سفیر 
خارجه کشورمان کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، »الیاس غایپوف« سفیر 
جدید ترکمنستان در آغاز مأموریت دیپلماتیک خود در کشورمان با سید 
عباس عراقچی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران دیدار و رونوشت 

استوارنامه خود را تسلیم کرد.

تسلیم استوارنامه سفیر 
جدید ترکمنستان به 

عراقچی

آمریکا به دنبال اعمال فشار امنیتی بر 
دولت دمشق است

پذیرفتند اشکالات  برخی  با  را  شده  نوشته  بودجه  که  متشکرم  نمایندگان  از  پزشکیان: 

رئیس انجمن وابستگان نظامی سفارتخانه های خارجی در ایران:

نیروی دریایی ایران به شکل غیرقابل انکاری در حال تقویت خود است
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گزیده خبرگزیده خبر حضور هیات دانش بنیان ایران در رویداد فناوری اطلاعات ایران و روسیه ۲۰۲۴

طی ســفر هیات تجاری دانش بنیان به مســکو برای حضور در 
رویداد تخصصی فناوری اطلاعــات و ارتباطات ایران و روسیه، 
شــرکت های دو طرف با معرفی محصــولات و خدمات خود، از 

توسعه مبادلات تجاری به ویژه در حوزه ICT استقبال کردند.
به گزارش ایســنا، هیات تجاری تخصصی متشکل از نمایندگان 
شــرکت های دانش بنیان در حوزه فناوری اطلاعات که به همت 
مجمع تشــکل های دانش بنیان، اتاق بــازرگانی تهران، صندوق 
نوآوری و شــکوفایی و همکاری بخش خصوصی به مسکو سفر 
کرده بودند، در رویداد تخصــصی فناوری اطلاعات و ارتباطات 

ایران و روسیه شــرکت کرد.در این رویداد ســعید رسول اف به 
سابقه ۱۴۰ ســاله اتاق تهران اشــاره کرد و آن را قدیمی ترین 
نهاد مدنی بخش خصوصی در ایران با ۱۴۰ ســال قدمت خواند 
و گفت: اتاق تهران در سال های اخیر تمرکز زیادی روی توسعه 
اقتصــاد دیجیتال داشــته و در حال حاضر  تعــدادی از فعالان 
اقتصاد دیجیتال ایران که شــامل ۱۸ شــرکت هستند، در این 
رویداد برای گفت وگو بــا همتایان خود در روسیه حضور دارند.

رســول اف ادامه داد: اتاق تهــران با نزدیک بــه ۴۰هزار عضو 
فعال در زمینه های مختلف اقتصادی می تواند بســتر مناســبی 

برای زمینه توســعه روابط و تعامل بیشــتر شرکت های روسی 
با شــرکت های ایرانی را فراهم کند.وی از آمادگی کامل جهت 
تبادل هیات های تجاری تخصصی بین دو کشــور گفت و افزود: 
رویدادهای متعددی در حوزه هــای مرتبط با فناوری اطلاعات 
و ارتباطــات در ابعــاد بین المللی مانند الکامــپ، تلکام، کنگره 
موبایل و … در تهران برگزار می شــود و ما از حضور شرکت های 
روسی در این رویدادها استقبال می کنیم.سرپرست تیم اعزامی 
ایران یکی از مســائل تعامل و تجارت بین شــرکت های ایرانی 
و روسی را اطلاعــات اندک طرفین تجــاری از یکدیگر خواند و 

عنوان کرد: یکی از مسائل شــرکت های ایرانی کمبود اطلاعات 
و شــناخت آنها از فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال روسیه است. ما 
در ســال های اخیر صرفاً با دو تا ســه استان در روسیه تبادلات 
تجاری داشــته ایم. در طرف مقابل نیز شــرایط به همین شکل 
اســت و شرکت های روسی هم با شرکت های چند استان بزرگ 
ایــران روابط تجاری برقرار می کنند. پس بسیار مهم اســت که 
بتوانیم از طریق همکاری بین اتاق بازرگانی تهران و اتاق مسکو 
و نهادهای دیگر همچون دیجیتال اکونومی روسیه به شــناخت 
بازار دو کشــور برای فعالان کمک کنیم. ســپس زمانی که این 
همکاری و شناخت رخ دهد، می توانیم با استفاده از ظرفیت های 
اتاق تهران برای همکاری شــرکت ها در حوزه های مختلف اقدام 
به تناظریابی کنیم .به نقل از روابط عمومی مجمع تشــکل های 
دانش بنیان ایــران، وی اعلام کرد که اتاق تهران آمادگی کامل 
را بــرای هر گونــه تعامل و همکاری با شــرکت های روسی در 
حوزه اقتصاد دیجیتال دارد؛ زیرا که شرکت های بزرگی در ایران 
فعالیت دارند و در بسیاری از حوزه های زیرساختی و نرم افزاری 
و محتــوای اقتصاد دیجیتال، خدمات بسیار خوب و رقابتی ارائه 
اکونومی  پلوگوتارنکو، مدیرعامــل دیجیتال  می کنند.ســرگئی 
روسیــه نیز در ایــن رویداد دوجانبه در خصــوص ظرفیت ها و 
تمایل شــرکت های روسی برای توســعه تبــادلات تجاری بین 
شرکت های روسی و ایرانی ســخن گفت و از پیشنهادات طرف 
ایرانی و توسعه همکاری ها با محوریت اتاق تهران استقبال کرد.

در ادامه این برنامه کارگاهی برای معرفی روندها و رویکردهای 
اقتصــاد دیجیتــال روسیه برگزار شــد و در بخش ســوم فروم 
فناوری اطلاعات و ارتباطات ایران و روسیه ۲۰۲۴ شــرکت های 
ایرانی و روسی به تشریح فعالیت ها و محصولات خود پرداختند. 
در بخــش پایانی ایــن رویداد نیز جلســه مذاکــره  B۲B بین 
شــرکت های ایرانی و روسی برگزار شــد.مدیر بخش مرتبط با 
ایــران در بزرگ ترین بانــک روسیه نیز در ایــن مجمع حضور 
داشــت و از تمایل این بانک برای انجام امــور مالی و اعتباری 
شــرکت های ایرانی گفت و از فعالان اقتصادی حاضر در هیات 
تجاری اتاق تهران خواســت که از خدمات آنها برای پیشــبرد 
تعاملات و تجارت خود اســتفاده کنند.شــرکت های روسی نیز 
خدمات و محصــولات اقتصاد دیجیتالی خــود را که مبتنی بر 
فناوری ارتباطات و اطلاعات اســت، به طرف های ایرانی معرفی 
و یــکی از اهداف خــود را ایجاد مسیرهای تجــاری با ایرانی ها 

قلمداد کردند.

آخرین وضعیت بازار رمزارزها در جهان

کدام کشورها رمزارزهای دیجیتال 
را به رسمیت شناختند؟

بیت کوین به ســمت ۱۰۰ هزار دلاری شدن حرکت می کند و برخی از کشورها در حال 
بررسی ذخیره استراتژیک و ملی از ارزهای دیجیتال پیشرو هستند.به گزارش ایسنا، برخی 
از کشــورها در حال بررسی ذخیره ملی بیت کوین در بحبوحه رشد تاریخی بازار هستند 
که بزرگترین ارز دیجیتال جهان را در هفته های اخیر به اوج جدیدی رسانده است.دونالد 
ترامــپ، رئیس جمهور منتخب ایالات متحده و متحدانش بارها از لایحه  ارزهای دیجیتال 
حمایــت کرده اند. مقامات دولتی در برزیل نیز قوانیــنی را برای تحقق این امکان ارائه و 
سیاســتمداران در لهستان و روسیه ایده اضافه کردن ارز دیجیتال به ترازنامه کشورهای 
خود را تایید کرده اند.الســالوادور نیز از سال ۲۰۲۱ بیت کوین انباشته کرده است، همان 
ســالی که این سکه را به عنوان ارز قانونی، انتخاب کرد.دولت برزیل لایحه ای را پیشنهاد 
کرده اســت که به ذخیره ملی بیت کوین چراغ ســبز نشــان می دهد و بر اساس قانون 
 )RESBit( پیشــنهادی که در ۲۵ نوامبر ارائه شد، ذخایر استراتژیک مستقل بیت کوین
۵ درصــد از ذخایر بین المللی برزیل را تشــکیل می دهد که هــدف از این عملکرد تنوع 
بخشی به دارایی های خزانه داری برزیل اســت.نامزد ریاست جمهوری لهستان، اسلاومیر 
منتــزن، از ایجاد ذخیره اســتراتژیک بیت کوین و همچنین تصویــب قوانین و مقررات 
دوستدار رمزنگاری در لهســتان حمایت کرده است.با وجود مخالفت آناتولی آکساکوف، 
رئیس کمیته دومای دولتی روسیه، چندین قانونگذار روسی در این ماه پیشنهاد کرده اند 
که ذخیره رمزنگاری در خزانه داری دولتی ایجاد شود. آنها همچنین در پاییز امسال موفق 
به تصویب قانونی  اســتخراج کریپتو و استفاده از دارایی های دیجیتال برای پرداخت های 
بین المللی شدند. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۳.۴ تریلیون 
دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل ۰.۱۸ درصد کمتر شده است. در حال 
حاضر ۵۶.۱۴ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین است که ۰.۲۰ درصد 
کاهش روزانه را ثبت کرده اســت. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۱۵۳.۵۳ میلیارد دلار است که ۱۱.۲۶ درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی 
غیر متمرکز در حال حاضر ۱۲.۱ میلیارد دلار اســت کــه ۷.۸۸ درصد از کل حجم ۲۴ 
ساعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۱۳۷.۶ میلیارد دلار 
است که ۸۹.۶۲ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

معاون ایمیدرو خبر داد

هوشمندسازی معدن و صنایع معدنی 
نهایی می شود

معاون برنامه ریزی و توانمندســازی ایمیدرو خبر داد: این ســازمان در حال نهایی سازی 
برنامه هوشمندسازی در معدن و صنایع معدنی است.به گزارش ایسنا، به نقل از سازمان 
توســعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی)ایمیدرو(، سمیه خلوصی - معاون برنامه ریزی 
و توانمندســازی ایمیدرو - با اعلام این خبر گفت: ایمیدرو اقدامات گســترده ای را برای 
هوشمندسازی و اســتفاده از تکنولوژی صنعت نسل چهارم، انجام داده که بخشی از آن 
شــامل همکاری با وزارت ارتباطات و فناوری، برگــزاری دوره های آموزشی و همچنین 
اجرای پایلوت این برنامه در معادن اســت.وی  ادامه داد: در این راســتا تفاهمنامه ای با 
وزارت ارتباطات و فناوری مبادله شــده که طبق آن مقرر شده زیرساخت های مرتبط با 
هوشمندسازی در معادن، توسط این وزارتخانه ایجاد شود.معاون ایمیدرو در ادامه گفت: 
همزمان دو معدن زیرزمینی و روباز را به عنوان پایلوت طرح هوشمندسازی و استفاده از 
صنعت نســل چهارم، انتخاب کرده ایم و در حال تهیه RFP )سند حاوی جزئیات پروژه، 
اهداف و زمان بندی( مربوط به فراخوان شناسایی پیمانکاران صاحب صلاحیت این برنامه 
هســتیم.به گفته خلوصی، اجرای برنامه های آموزشی، انتشــار اطلاعات مختلف، مزایای 
استفاده از هوشمندسازی و استفاده از تکنولوژی نسل چهارم، از دیگر فعالیت های ایمیدرو 
در این مسیر به شمار می آید.فولاد سبز در سه مقیاس معاون ایمیدرو همچنین با اشاره 
به فعالیت های صورت گرفته در راســتای فولاد سبز، اظهار کرد: بررسی های متعددی در 
این برنامه در سه مقیاس آزمایشــگاهی، شبیه سازی و اجرای پایلوت انجام شده و طرح 
آن در حال نهایی شدن است و به زودی در سطح ایمیدرو اجرایی می شود.خلوصی اظهار 
امیدواری کرد که طی یک ماه آتی، برنامه قطعی و جامع این طرح نهایی و ســپس وارد 

عملیات اجرایی شود.

آغاز عرضه سکه ضرب ۱۴۰۳ از 
چهارشنبه

ســکه تمام بهار آزادی ضرب ۱۴۰۳ از روز چهارشــنبه ۱۴ آذر در چهل و سومین جلسه 
حراج سکه در مرکز مبادله ایران عرضه می شود.به گزارش ایسنا، طبق اعلام بانک مرکزی، 
با تمهیدات بانک مرکزی و در راســتای برنامه عرضه مسکوکات طلا با درج تاریخ ضرب 
ســالانه و به دنبال عرضه ربع سکه بهار آزادی به تاریخ درج ۱۴۰۳ و استقبال متقاضیان، 
عرضه ســکه تمام بهار آزادی نیز با تاریخ درج ۱۴۰۳، از روز چهارشنبه مورخ ۱۴ آذرماه 
در چهل و سومین جلسه حراج سکه در مرکز مبادله ارز و طلای ایران آغاز می شود.عرضه 
ربع سکه ضرب ۱۴۰۳ آغاز شــدگفتنی است؛ بانک مرکزی، در تاریخ ۱۳ آبان ماه سال 
جاری اعلام کرد: در راستای وظایف بانک مرکزی در قانون جدید و تمهیدات انجام شده 
برای مدیریت بازار سکه و طلا و همچنین پاسخ به نیاز متقاضیان و در این راستای کاهش 
حباب سکه و ســفته بازی در بازار، نسبت به عرضه سکه طرح جدید به تاریخ ۱۴۰۳ در 
کنار معاملات سکه های تاریخ ۱۳۸۶ در مرکز مبادله ارز و طلای ایران اقدام می کند.براین 
اساس، در تاریخ ۱۹ آبان ماه سال جاری ربع سکه ضرب ۱۴۰۳ برای اولین بار در جلسه 
سی و دوم حراج ســکه طلا در مرکز مبادله ارز و طلای ایران عرضه شد.بنابراین با عرضه 
سکه تمام بهار آزادی ضرب ۱۴۰۳، بی شک باید شاهد کاهش بیشتر حباب در بازار سکه 

طلا بود.

ناظر گمرکات استان اعلام کرد

رشد ۲۵ درصدی صادرات از گمرکات مازندران
ایسنا/مازندران ناظر گمرکات مازندران با اعلام رشد ۲۵ درصدی ارزش صادرات از گمرکات استان را بالغ بر ۲۵۹ میلیون دلار 
بیان کرد و گفت: فرآورده های لبنی با ارزش ۸۶ میلیون دلار در صدر صادرات استان مازندران قرار دارد.امیرجمشیدی ۱۱ آذرماه 
در گفت وگو با رســانه ها با بیان افزایش صادرات انواع کالا اظهار کرد: طی ۸ ماهه سال جاری، یک میلیون و ۲۹۷ هزارتن کالا به 
ارزش ۲۵۹ میلیون و ۷۹۵هزار دلار از گمرکات مازندران صادر شــده است.ناظر گمرکات مازندران با اشاره به صادرات بیش از 
۱۲۵ قلم کالا از گمرکات نوشــهر، امیرآباد، ســاری، فریدونکنار و آمل، تصریح کرد: فرآورده های لبنی با ارزش ۸۶ میلیون دلار، 
سیمان با ارزش ۳۱ میلیون دلار، مواد پلاستیکی با ۲۹ میلیون دلار ، فلزات معمولی و مصنوعات آن با ۲۱ میلیون دلار، ماشین آلات 
و اجزا و قطعات آن با ارزش ۱۲ میلیون دلار پنج قلم اصلی صادراتی است که سهم ارزشی ۶۸درصدی از کل صادرات گمرکات 
مازندران را داشته اند.به گفته جمشیدی این میزان صادرات نسبت به مدت مشابه سال قبل از نظر وزنی ۲۰درصد و از نظر ارزشی 

۲۵ درصد رشد را نشان می دهدو متوسط ارزش هرتن کالای صادراتی گمرکات مازندران به رقم ۲۲۰۰ دلار رسیده است.

رشــد ۲۵ درصدی صــادرات از گمرکات 
مازندران وی صادرات به ۴۴ کشــور اشاره 
کرد و در مورد مهم تریــن مقاصد صادراتی 
گمرکات مازنــدران یادآور شــد: عراق با 
ارزش ۹۶ میلیــون و ۴۳۰ هــزار دلار اولین 
مقصد کالاهای صادراتی گمرکات مازندران، 
روسیه با ارزش ۸۴ میلیون و ۶۵۷ هزار دلار، 
ترکمنستان با ارزش ۱۷ میلیون و ۴۹۵ هزار 
دلار، قزاقســتان با ارزش ۱۱میلیون و ۵۷۹ 
هزار دلار و پاکستان با ارزش ۸ میلیون و ۳۶۷ 
هزار دلار پنج کشور نخست صادرات بودند.
به گزارش روابط عمومی گمرکات مازندران، 
صادرات به کشورهای فوق ۸۴ درصد ارزش 
کل صادرات گمــرکات مازندران را به خود 

اختصاص داده است.

بر اســاس داده های منتشرشــده، پوتین قانون مالیات بر ارزهای دیجیتال را امضا کرد.
به گزارش ایســنا، ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه قانــون مالیات ارز دیجیتال را 
امضا کرد و جزئیات این قانون رسما منتشر شده است.بر اساس این قانون، ارز دیجیتال 
به عنوان دارایی شناخته می شود که شامل ارز مورد استفاده برای تسویه تجارت خارجی 
تحت برنامه قانونی آزمایشی در زمینه نوآوری های دیجیتال است.اســتخراج و فروش ارز 
دیجیتال مشــمول مالیات بر ارزش افزوده نخواهد بود. علاوه بر این، هیچ مالیاتی برای 
خدمات سازمانی که معاملات را تحت برنامه قانونی آزمایشی انجام می دهد، وجود نخواهد 
داشــت.اپراتور زیرساخت ماینینگ باید به مقامات مالیاتی که از خدمات آن برای صدور 
ارز دیجیتال اســتفاده می کنند، اطلاع دهد. عدم ارائه به موقع چنین اطلاعاتی منجر به 
جریمه ۴۰ هزار روبلی )۳۸۲.۷۸ دلار( خواهد شــد.مالیات بر درآمد و ســودبرای اهداف 
مالیات بر درآمد، ارز دیجیتالی که از طریق اســتخراج به دســت می آید به عنوان درآمد 
غیرنقدی طبقه بندی و ارزش ارز حاصل بر اساس قیمت های بازار تعیین می شود. چنین 
درآمدی با در نظر گرفتن کسر مالیات معادل هزینه های ماینینگ، با نرخ عادی تصاعدی 

مشمول مالیات می شود.در عین حال، درآمد حاصل از خرید، فروش یا سایر گردش 
ارز دیجیتال بر اســاس مقیاس دو مرحله ای نرخ مالیات بر درآمد شخصی مشمول 
مالیــات ۱۳درصد برای درآمد تا ۲.۴ میلیون روبــل )۲۲۹۶۵.۷ دلار( و ۱۵ درصد 
برای درآمد بیش از این مقدار می شــود. درآمد حاصــل از معاملات با اوراق بهادار، 
ســپرده های بانکی و ســایر منابع در همان پایه مالیاتی منظور می شــود.در مورد 
مالیات بر درآمد شرکت ها، استخراج ارز دیجیتال با نرخ استاندارد ۲۵ درصد از سال 
۲۰۲۵ مالیات خواهد شد. محدودیت ها این قانون، نهادهای حقوقی ثبت شده روسی 
و کارآفرینــان فردی اجازه مشــارکت در فعالیت های اســتخراج را می دهد. افرادی 
که وضعیت کارآفرین دارند می توانند با محدودیت مصرف ۶۰۰۰ کیلووات ســاعت 
در ماه بیت کوین اســتخراج کنند، در حالی که بــرخی مناطق به دلیل نگرانی های 
مصرف انرژی با محدودیت های موقت مواجه هســتند.بیزنس گزارش کرد، قانون از 
روز انتشار رسمی لازم الاجرا می شــود، مگر در مواردی که شرایط دیگری برای آن 

مقرر شود.

دیوان محاسبات کشور اعلام کرد که پیش بینی منابع هدفمندی یارانه ها در سال ۱۴۰۲ مناسب نبوده است.به گزارش ایسنا به نقل 
از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل دیوان محاسبات کشور، بررسی های این نهاد نظارتی حکایت از عدم پیش بینی مناسب 
منابع هدفمندی یارانه ها در سال  ۱۴۰۲ دارد.یکی از دلایل این موضوع به منابع وصولی هدفمندی یارانه ها در سال ۱۴۰۱ بر می 
گــردد که مبلغ ۴۵۲ هزار میلیارد تومان بود لذا پیش بینی ۶۹۷.۸ هزار میلیارد تومان یعنی حتی با ۵۴ درصد افزایش نســبت به 
عملکرد سال ۱۴۰۱ مجددا منجر به عدم تحقق ۷۹ هزار میلیارد تومانی منابع هدفمندی یارانه ها در سال ۱۴۰۲ گردید.عدم واریز 
۶۵.۸ هزار میلیارد تومان از منابع وصولی ردیف های مصوب جدول ۱۴ قانون بودجه به حساب هدفمندی یارانه ها نزد خزانه داری 
کل کشــور توسط شــرکت های وصول کننده ذی ربط از دیگر دلایل این مسئله است.دیوان محاسبات کشور ضمن تاکید بر واقعی 
کردن پیش بینی منابع و مدیریت مصارف هدفمندی یارانه ها در بودجه های ســنواتی، لزوم توجه هر چه بیشــتر به این مسئله را 

یادآور شد.

دیپلمات روسی گفت: هیچ کشــوری دعوت برای پیوستن به گروه بریکس را رد نکرده و فهرست کامل کشورهای جدید تا پایان سال 
جاری منتشر خواهد شد.به گزارش ایسنا، سرگئی ریابکوف، معاون وزیر امور خارجه روسیه اظهار کرد: هیچ کشوری که دعوتنامه برای 
عضویت به بریکس دریافت کرده، آن را رد نکرده اســت.وی افزود: فهرست کشورها هنوز بسته نشده است، هیچ دعوتنامه ای رد نشده 
و روسیه انتظار دارد تا قبل از پایان سال فهرست کشورها را علنی کند.ریابکوف گفت: موضوع این است که همه شرکای بالقوه مراحل 

داخلی خود را تکمیل نکرده اند، بنابراین اگر اکنون فهرست ناقصی منتشر کنیم، ممکن است کسانی را که هنوز مراحل خود را تکمیل نکرده اند در موقعیت نامناسبی قرار دهیم، 
ما باید صبر داشته باشیم.ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، پس از نشست بریکس در شهر کازان روسیه گفت که فهرست کشورهای شریک این گروه توافق شده است. با 
این حال، فهرست به صورت عمومی منتشر نشد و رهبر روسیه توضیح داد که ابتدا دعوتنامه برای آن کشورها ارسال می شود و پس از پاسخ مثبت، اسامی کشورها اعلام خواهد 
شد.بیزنس گزارش کرد، مصر، اتیوپی، ایران، عربستان سعودی و امارات متحده عربی از اول ژانویه ۲۰۲۴ به عضویت گروه بریکس )برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی( 

درآمدند. برزیل در سال آینده ریاست بریکس را بر عهده خواهد گرفت.

تاکید دیوان محاسبات بر واقعی کردن پیش بینی منابع و مدیریت 
مصارف هدفمندی یارانه ها

فهرست کشورهای عضو بریکس تا پایان سال اعلام 
می شود

رمزارزهای دیجیتال در روسیه مشمول مالیات شد
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آژانــس فضایــی اروپا)ESA( با شــرکت های ایربــاس و وویجر 
اســپیس توافقنامه ای امضا کرده است که به ما نگاهی اجمالی 
به اکتشــاف و بهره برداری فضایی پس از بازنشســتگی ایستگاه 
فضایی بین المللــی)ISS( می دهد.به گزارش ایســنا و به نقل از 
نیو اطلس، قرار است ایســتگاه فضایی بین المللی)ISS( در سال 
۲۰۳۰ از رده خــارج شــود و مدت کوتاهی پــس از آن از مدار 
خارج شــود. بیست و پنج سال پیش، اولین ماژول این ایستگاه 
در مدار زمین قرار گرفت و از آن زمان تاکنون به یک غول ۱۰۰ 
تنی تبدیل شده که ســنگ بنای پروژه های فضانوردی در مدار 
زمین شــده است.در حالی که روسیه برای خروج از این شراکت 
بین المللی آماده می شــود و ساختار ایستگاه فضایی بین المللی 
به مرور فرســوده و به زودی ناامن می شــود، قدرت های دنیا در 
فکر راه اندازی ایســتگاه های فضایی خود هســتند. با این حال، 
این پایان عمر ایستگاه فضایی بین المللی نیست، بلکه برعکس، 
کشــورها و پیمانکاران خصوصی در سراســر جهــان در حال 
برنامه ریزی برای جایگزینی ایستگاه فضایی بین المللی هستند. 
آن هم نه با یک نســخه جدید و بهبود یافته، بلکه با ناوگانی از 
ایستگاه های کوچکتر که توسط مجموعه ای از سازمان های دولتی 
و خصوصی اداره می شــوند.اکنون این یادداشت تفاهم سه جانبه 
جدید)MoU( که توسط شرکای فراآتلانتیک در اجلاس فضایی 
آژانس فضایی اروپا در سِــویل امضا شد، نشان می دهد که این 
ایستگاه های جدید چگونه خواهند بود و چگونه کار خواهند کرد.

این تفاهم نامه نحوه توسعه فناوری را برای ماموریت های آینده 
در مدار پایین زمین نشان می دهد.نقطه مرکزی این تفاهم نامه، 
راه اندازی ایستگاه فضایی اســتارلب)Starlab( است که پایگاهی 
بسیار کوچکتر از ایســتگاه فضایی بین المللی خواهد بود، اما از 
یک نسل از پیشــرفت های فنی برخوردار خواهد بود.از تصاویر 
منتشر شده به نظر می رسد که شامل یک ماژول زیستگاه بزرگ 
با اسکله های فضاپیما و سیســتم های اتصال)داکینگ( جهانی 
اســت. این چیزی شبیه به یک ماژول خدماتی با مناطقی برای 
ایمن سازی تجهیزات و آزمایشات و همچنین یک بازوی رباتیک 
است. همچنین عقب آن یک ماژول با رانشگرهایی برای نگهداری 
ایســتگاه در مدار و نیرو دادن به آرایه های خورشیدی قرار دارد.
در نهایت، این شــرکا قصد دارند یک اکوسیســتم کامل شبیه 
به ناســا ایجاد کنند که می تواند تمام زیرساخت های مورد نیاز 
برای پشتیبانی از چنین پایگاه مداری را مدیریت کند، از جمله 
فضاپیماهایی که می توانند محموله ها و خدمه را به و از ایستگاه 
برای مشــتریان دولتی و تجاری حمــل کنند.مت کوتا، رئیس 
شرکت وویجر اســپیس گفت: این توافق با آژانس فضایی اروپا 
حیاتی است، زیرا ما به تقویت همکاری های بین المللی در حوزه 
فضایی و حرکت به سمت جانشینی ایستگاه فضایی بین المللی 
با استارلب ادامه می دهیم.وی افزود: ما مشتاقانه منتظر همکاری 
با ایرباس و آژانس فضایی اروپا هســتیم تا ردپای اروپا در فضا را 
گســترش دهیم و اطمینان حاصل کنیم که آنها در نسل جدید 

اکتشافات تجاری فضایی پیشرو باقی می مانند.

آمریکا و چین به دنبال ممنوعیت 
استفاده از هوش مصنوعی در تسلیحات

آمریکا و چین، به دنبال دســتیابی به توافقی هســتند تا با 
محدود کردن فناوری هوش مصنوعی، آن را بیشــتر به نفع 
بشریت تغییر دهند.به گزارش ایسنا و به نقل از آی ای، روسای 
جمهور دو کشور آمریکا و چین، جو بایدن و شی جین پینگ 
در آستانه ممنوعیت استفاده از هوش مصنوعی در تسلیحات 
خودکار هستند.دیدار روسای جمهور دو کشور که در حاشیه 
نشســت همکاری اقتصادی آســیا و اقیانوســیه)APEC( در 
سانفرانسیســکو انجام خواهد شد، اولین گفتگوی رو در روی 
رهبران این دو کشور طی یک سال اخیر خواهد بود.هدف از 
این مذاکرات، ایجاد فرصتی برای بایدن و شی جین پینگ است 
تا نه تنها در مورد مســائل دوجانبه کشورها بلکه نگرانی های 

گسترده تر جهانی بحث کنند.

آژانس فضایی اروپا در 
فکر ساخت یک ایستگاه 

فضایی است

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

اتصال قدیم و جدید !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو 9X8 ساخته خواهد شد؟

یکی از خبرسازترین خودروهای چند سال اخیر مسابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو شایعاتی درباره 
احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است. زمانی که قوانین جدید مسابقات لمان 
برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در پیست به وجود آمد. همین امر 
باعث ایجاد شایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق 
قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با 

پلاک شخصی وجود داشته باشد.

ستاره النصر در راه بازگشت به فوتبال اروپا
ستاره سنگالی النصر از وضعیت خود در این تیم راضی نیست و قصد دارد که به فوتبال اروپا برگردد.به گزارش ایسنا، سادیو مانه یکی از خریدهای 
بزرگ لیگ عربستان در تابستان سال قبل بود.مانه تصمیم گرفت که از بایرن مونیخ جدا شود تا پیراهن النصر را برتن کند اما نتوانسته در این تیم 
انتظارات را برآورده کند به طوری که حتی برای مقطعی با هواداران تیم عربســتانی به مشــکل خورد و کریستیانو رونالدو برای برطرف کردن این 
مشکل واسطه شد.به نوشته سایت عربی کوره، سادیو مانه از وضعیت خود در  النصر راضی نیست و به بازگشت به فوتبال قاره سبز می اندیشد.این 
بازیکن ســنگالی با النصر تا ســال ۲۰۲۶ قرارداد دارد و این نشان می دهد برای جدایی از النصر و بازگشت به فوتبال قاره سبز نیاز به اجازه باشگاه 

عربستانی دارد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب منظر پریده رنگ تپه ها
منظــر پریده رنــگ تپه ها چهارمین کتــاب از کازوئو ایشــی گورو 
نویسندهٔ انگلیسی-ژاپنی است که در کافه بوک به بررسی و معرفی 
آن می پردازیم. ایشی گورو در 8 نوامبر ۱۹۵۴ در ناکازاکی ژاپن به دنیا 
آمد و خانواده اش وقتی او پنج ساله بود به انگلستان مهاجرت کردند، 
به همین دلیل تمام آثار ایشــی گورو به زبان انگلیسی منتشر شده 
اســت. رمان حاضر داستانِ زنی به نام اتسکو است که سال هاست از 
ژاپن به انگلیس مهاجرت کرده. بعد از مدتی دخترش کیکو خودش 
را دار زده، و حالا، اتســکو در سالمرگِ دخترش، خاطره هایی دور و 
مبهم را از دوره ای که در ژاپن با دوستی آشنا شده به خاطر می آورد. 
دوستی که داستان آشنای  اش را برای ما تعریف می کند ساچیکو نام 
دارد، که مدتی با دخترش ماریکو به ژاپن رفته و در همسایگی اتسکو 
زندگی کرده است. این، پیرنگِ کلیِ داستان کتاب منظر پریده رنگ 
تپه ها اســت. لایه سطحی آن، و ماجرایی که ما دنبال می کنیم و به 
نظر ســاده می آید. اما می توانید تصور کنید چطور تمام این داستان 
خطی دچار پیچیدگی می شود وقتی بدانیم که با یک راوی غیرقابل اعتماد روبه روییم کسی که خودش اظهار می کند چیزهایی 
که به یادش می آیند، آنقدر مبهم اند که شاید اصلا اتفاق نیفتاده باشند! یا شاید در به خاطر آوردنِ وقایع، دچار اشتباه شده و 
یا حتی شاید دیوانه است و دارد دروغ می گوید! ما مشخصاً با داستانی روانکاوانه روبه روییم. جایی که در آن، هویت دچار از هم 
گسیختگی می شود، انسان از قبول و پذیرشِ بارِ مسئولیت شانه خالی می کند، و خلقِ حضورِ دیگری، آن سایه ای می شود که 
شخص می تواند با تمام تاریکی های ناپذیرفتنی وجودش پشت آن پنهان شود. چرا می گویم در داستان کتاب منظر پریده رنگ 
تپه ها ما شاهدِ نوعی هذیانِ خودساخته ایم؟ چرا که خیلی از مسائل به طرز عجیبی مرموز و غیرقابل پذیرش اند. در خاطره هایی 
که اتسکو تعریف می کند، ساچیکو زن هنجارگریزی است که فارغ از عرف معمول، می خواهد از ژاپن به امریکا برود و به تنهایی 
زندگی کند. او رفتار و رابطه بسیار بدی با دخترش ماریکو دارد. و می خواهد دخترش را علی رغم خواسته اش، به زور با خود 
ببرد. و این در حالی است که سرنوشتِ اتسکو با دخترش هم دقیقا به همین شکل بوده و احساس می کند به خاطر تصمیم 

اشتباه او به مهاجرت بوده که دخترش دیوانه و افسرده شده و درنهایت خودش را حلق آویز کرده است.

کریستوفر نولان
کریستوفر ادوارد نولان CBE )انگلیسی: Christopher Edward Nolan؛ 
زادهٔ ۳۰ ژوئیهٔ ۱۹۷۰( فیلم ساز اهل بریتانیا و آمریکا است. او بابت 
ساخت بلاکباســتر های هالیوودی با داستان گویی پیچیده مشهور 
است و فیلم سازی پیشــتاز در قرن بیست و یکم به شمار می رود؛ 
فیلم های او بیش از ۵ میلیارد دلار در جهان فروش داشته اســت. 
نولان دریافت کنندهٔ افتخارات متعددی اســت و نامزد پنج جایزهٔ 
اســکار، پنج جایزهٔ بفتا و شش جایزهٔ گلدن گلوب بوده است. او در 
۲۰۱۵ از ســوی مجلهٔ تایم، یکی از ۱۰۰ شخص تأثیرگذار جهان 
نام گرفت و در ۲۰۱۹، به پاس مشارکت هایش در سینما، به عنوان 
افتخاری فرماندهٔ والامقام امپراتوری بریتانیا دســت یافت.نولان از 
جوانی به فیلم ســازی علاقه داشــت. او پــس از تحصیل ادبیات 
انگلیسی در کالج دانشگاهی لندن، نخستین فیلم بلندش، تعقیب 
)۱۹۹8(، را کارگردانــی کرد. نولان با دومیــن فیلمش، یادگاری 
)۲۰۰۰(، که برای آن نامزد اســکار بهترین فیلم نامه غیراقتباســی شد، شــهرت جهانی پیدا کرد. او با ساخت بی خوابی 
)۲۰۰۲( از فیلم ســازی مستقل به فیلم سازی استودیویی روی آورد و با ساخت سه گانهٔ شوالیهٔ تاریکی )۲۰۰۵–۲۰۱۲(، 
پرســتیژ )۲۰۰۶( و سرآغاز )۲۰۱۰( به موفقیت تجاری و هنری بیشتری دست یافت. آخرین مورد نامزد دریافت هشت 
جایزهٔ اسکار از جمله جوایز بهترین فیلم و بهترین فیلم نامه شد. این موفقیت ها با میان ستاره ای )۲۰۱۴(، دانکرک )۲۰۱۷( 
و انگاشــته )۲۰۲۰( ادامه یافت. او برای دانکرک نامزد اسکار بهترین کارگردانی و بهترین فیلم شد.آثار نولان، مرتب، در 
فهرست هایی از بهترین فیلم های قرن بیست و یکم قرار می گیرند. این آثار معمولاً هستی گرایانه و معرفت شناسانه به شمار 
می روند. در حالی که فیلم هایش با دیدگاهی متافیزیکی همراه اســت، به اصول اخلاقی بشــر، ســاختار زمان و ماهیت 
انعطاف پذیر حافظه و هویت شخصی می پردازند.]۱[]۲[]۳[ آثار او با تصاویر و مفاهیم برگرفته از ریاضیات، ساختار روایی 
نامتعارف، جلوه های ویژه حقیقی، مناظر صوتی تجربی، تصویربرداری با قطع بزرگ و چشم اندازهای ماتریالیستی تلفیق 
شده اســت.]۴[]۵[]۶[]۷[ او چند فیلم با هم کاری برادرش، جاناتان نولان، نویســندگی کرده و با همسرش، اما توماس، 

کمپانی تولیدی سینکاپی فیلمز را اداره می کند.

فرهنگ

»در انتظار گودو« در »برادوی«
اجرای نمایشنامه مشهور ساموئل بکت، »در انتظار 
گودو« با بازی مایکل شانون و پل اسپارکس در مرکز 
پولونسکی شکســپیر از روز چهارم نوامبر )دوازدهم 
آبان( آغاز شــد.به گزارش ایران تئاتر، پس از ســه 
ســال انتظار، بالاخره یکی از بنام ترین و پراجراترین 
نمایشنامه های جهان، با بازی دو بازیگر کارا و مشهور 
روی صحنــه رفت.قرار بود »در انتظــار گودو« ماه 
مارس )فروردین-اردیبهشت( سال ۲۰۲۰ اجرا شود 
اما به دلیــل پاندمی اجرای این اثر به تاخیر افتاد تا 
این که سرانجام و پس از سه سال انتظار از روز چهارم 
نوامبر )۱۳ آبان( اجرای نمایش در مرکز پولونسکی 
شکســپیر بروکلین آغاز شــد و تا ســوم دسامبر 
)دوازدهم آذر( در این مرکز روی صحنه است.آرین آربوس کارگردان »در انتظار گودو« است که 
داســتان استراگون و ولادیمیر را روایت می کند؛ دو مرد به ظاهر فقیر که چشم به راه شخصی 
به نام گودو هســتند، شخصی که قول داده بیاید اما هرگز آفتابی نمی شود.مایکل شانون نقش 
اســتراگون و پل اسپارکس نقش ولادیمیر را روی صحنه اجرا می کنند.آجای نیدو نقش پوزو و 
جف بیهل نقش لاکی را بازی می کنند. توسن فرانسوا باتیست در نقش پسربچه ظاهر می شود. 
دراماتورژی »در انتظار گودو« را جاناتان کلب بر عهده دارد.مایکل شانون بازیگر سینما، تئاتر و 
تلویزیون است و در کارنامه بازیگری او حضور در فیلم هایی مانند »جاده انقلابی«، »پرل هاربر«، 
»۹۹ خانه«، »شکل آب«، »آمستردام«، »فلش« و سریال هایی مانند »نه غریبه کامل« به چشم 
می خورد.پل اسپارکس هم بیشتر با حضور در ســریال هایی مانند »امپراتوری بوردواک«، »آن 

شب« و »خانه پوشالی« شناخته می شود.

ضیافت تئاتری با نقش آفرینی مایکل 
شانون و پل اسپارکس
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سرمربی سوئدی سابق تیم ملی فوتبال انگلیس بعد از یک دوره بیماری در ۷۶ سالگی درگذشت.به گزارش ایسنا، سون گوران اریکسون، اولین سرمربی 
خارجی تاریخ تیم ملی فوتبال انگلیس، در ۷۶ سالگی درگذشت. اریکسون مبتلا به سرطان لوزالمعده بود و در ابتدای سال جاری میلادی فاش کرد که تنها 
یک سال دیگر زنده خواهد بود.خانواده او در بیانیه ای اعلام کردند: »سون گوران اریکسون پس از یک بیماری طولانی صبح امروز در کنار خانواده درگذشت.«

او سال ۲۰۰۱ اولین سرمربی خارجی تاریخ فوتبال انگلیس شد و هدایت ستاره هایی چون دیوید بکام، استیون جرارد، وین رونی و فرانک لمپارد را به عهده 
گرفت. او در طول دوران حرفه ای اش، هدایت باشگاه های مطرح اروپایی مانند بنفیکا، رم، فیورنتینا، سمپدوریا و لاتزیو را بر عهده داشت.اریکسون پس از جام 
جهانی ۲۰۰۶ از هدایت انگلیس کنار رفت و در ادامه هدایت مکزیک، ساحل عاج و همچنین باشگاه های انگلیسی منچسترسیتی و لسترسیتی را نیز عهده دار 
بود. او فوریه ۲۰۲۳ به دلیل مشکلات سلامتی از سمت مدیر ورزشی باشگاه کارلشتاد سوئد کنار رفت. او پس از اعلام تشخیص سرطانش به آرزوی همیشگی 

خود رسید و در یک مسابقه خیریه مقابل آژاکس در آنفیلد هدایت لیورپول را بر عهده گرفت.

اریکسون درگذشت

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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حمله همه جانبه به لیورپول!
شد اضافه  جمع  این  به  نیز  دیاز  لوئیز  است،  نامشخص  لیورپول  مهم  بازیکن   ۳ آینده  که  شرایطی  در 

به گزارش ایسنا، آینده لوئیز دیاز در لیورپول در هاله ای از ابهام قرار دارد. این وینگر کلمبیایی در حال مذاکره برای تمدید قراردادش بود که 
در سال ۲۰۲۷ به پایان می رسد اما با مشکلاتی در مورد افزایش حقوق و شرایطش در این تیم روبه رو شده است.به گزارش شبکه تلویزیونی 
کلمبیا، دیاز از وضعیت ایجاد شده در این باشگاه راضی نیست و ممکن است این نارضایتی به جدایی او منجر شود. این در شرایطی است 
که لوئیس انریکه، سرمربی پاری سن ژرمن به شدت به جذب این بازیکن علاقه دارد و او را در فهرست خرید پاری سن ژرمن قرار داده است

مثلث برمودا!قرارداد الکساندر آرنولد، محمد صلاح و ویرژیل فان دایک در پایان فصل تمام می شود و سران لیورپول در تکاپو برای تمدید قرارداد 
با ستاره های شان هستند. طبق گزارش ها رئال مادرید، قهرمان فصل قبل لیگ قهرمانان اروپا، علاقه زیادی به جذب الکساندر آرنولد دارد

ورزشی


